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»فرهیختگان« از جدید ترین دستاوردهای زیست بوم فناوری گزارش می دهد

گستره وسیع دانش بنیان های ایرانی؛ نویدبخش جهش اقتصادی
روز پنجشـنبه هفتـه گذشـته، 

کشـور  فنـاوری  م  زیسـت بو

تولیـد  خـط  افتتـاح  شـاهد 

چهـار طـرح دانش بنیـان در 

حـوزه   تولیـد فرآورده هـای مشـتق از پلاسـما، تولید کودزیسـتی فسـفاته و تولید 

بذرهـای هیبریـد چغندرقنـد بـود. این طرح  ها به صورت ویدئوکنفرانس و توسـط 

رئیس جمهـور افتتـاح شـد و مـورد بهره برداری قرار گرفت. سـورنا سـتاری، معاون 

علمی وفنـاوری ریاسـت جمهوری در جریـان ایـن مراسـم توضیحاتـی درمـورد 

اقدامـات زیسـت بوم فنـاوری ارائـه داد و گفـت: »سـال گذشـته 1/9 میلیارد دلار 

مـواد اولیـه دارویـی و دارو وارد کشـور شـد کـه حـدود یک میلیـارد دلار از این رقم 

مربـوط بـه حـوزه مـواد اولیـه دارویـی بـود. در ایـن میـان، ارزش ۸۲ مـاده اولیـه، 

معـادل۴۰۰ میلیـون دلار بـود. از سـوی دیگـر 9۰۰ میلیـون دلار صـرف واردات 

داروی نهایـی شـد کـه ۵۲۰ میلیـون دلار داروی شـیمیایی و ۳۸۰ میلیـون دلار 

داروی زیسـتی وارد کشـور شـد. امـا خوشـبختانه بـا اتـکا بـه تـوان و تخصـص 

نخبـگان و متخصصـان ایرانـی، زیسـت بوم فنـاوری توانسـت صرفه جویـی ارزی 

قابل توجهـی را در ایـن حـوزه بـرای کشـور به همـراه داشـته باشـد.« 

پـس از صحبت هـای معـاون علمی وفنـاوری ریاسـت جمهوری، حسـن روحانـی 

در ایـن ویدئوکنفرانـس گفت: »شـرکت های دانش بنیان نقش مهمی در توسـعه 

علم وفنـاوری کشـور داشـته اند و دولـت بـا تمـام تـوان از ایـن شـرکت ها حمایـت 

می کنـد. امـروز تعـداد شـرکت های دانش بنیـان نسـبت به هفت سـال گذشـته 

1۰۰ برابر شـده و برای ما بسـیار مهم اسـت که نسـل جوان و تحصیلکرده کشـور 

فضایـی بـرای فعالیـت و تعالـی علم و دانش خود داشـته باشـند.« 

سـورنا سـتاری در افتتاح خط تولید فرآورده های مشـتق از پلاسما، گفت: »۴۰۰ 

هـزار لیتـر پلاسـما هـر سـال عمدتـا بـه آلمـان و اتریـش ارسـال می شـود تـا ایـن 

مشتقات را به ما تحویل دهند. 1۷۰ یورو نیز به ازای هر لیتر دریافت می کنند. 

یک ویال ۵۰ میلی گرمی از این دارو ۲۰۰ یورو ارزش دارد که معادل 1۰ بشـکه 

نفـت اسـت. بـه ایـن معنـا کـه 1/۵ تـن نفت صـادر می شـود و ۵۰ میلی گرم ماده 

دریافـت می کنیـم.« معـاون علمی وفنـاوری رئیس جمهـوری بـا اشـاره بـه اینکـه 

بیش از ۳۰ سـال اسـت که قصد راه اندازی پالایشـگاه خون را داریم، گفت: »یک 

شـرکت دانش بنیـان در سـه سـال ایـن کار را عملیاتـی کـرد. بیـش از 9۰درصـد 

دسـتگاه ها در داخـل سـاخته شـده اسـت و درحال حاضـر ۳۰درصـد نیاز داخل 

را رفـع می کنیـم کـه تـا یـک سـال آینده به کل نیاز کشـور می رسـد.« 

 ستاری همچنین در مراسم افتتاح خط تولید نخستین واکسن انسانی سرطان 

دهانـه رحـم، بیـان کـرد: »تولیـد واکسـن سـرطان دهانـه رحـم اتفـاق بزرگـی در 

تاریـخ کشـور اسـت. بـرای نخسـتین بار یک شـرکت خصوصی واکسـن انسـانی 

تولید می کند. این محصول دومین واکسـن پرفروش دنیاسـت، زیرا این بیماری 

دومین عامل مرگ زنان پس از سـرطان سـینه اسـت.« 

سـتاری همچنیـن از تولیـد پنـج واکسـن انسـانی دیگـر تـا پایـان دولـت توسـط 

شـرکت های خصوصـی خبـر داد و گفـت: »همیـن شـرکت تولیدکننـده واکسـن 

سـرطان دهانـه رحـم تـا آذرمـاه سـال جـاری بخشـی از واکسـن آنفلوآنـزا را تولید 

می کنـد و از سـال آینـده مشـکلی بـرای تامیـن آن نخواهیـم داشـت.« سـتاری 

در بخـش دیگـر و در جریـان افتتـاح خـط تولیـد کودزیسـتی و بذرهـای هیبریـد 

چغندرقنـد خطـاب بـه رئیس جمهوری گفت: »امنیت غذایـی یکی از موضوعات 

مهمـی در معاونـت علمی وفنـاوری اسـت. ایـران سـالانه چندیـن میلیـارد دلار 

واردات در ایـن حـوزه دارد. در حـوزه بـذر نیـز سـالانه ۲۰۰ میلیـون دلار واردات 

داریم که یکی از مشکلات توسعه گلخانه ها بذرهای هیبرید است. برای اجرای 

ایـن چهـار پـروژه، ۵۰۴ میلیاردتومـان اعتبـار صرف شـده و با بهره بـرداری از این 

طرح هـا ۳۳9 فرصـت اشـتغال پایـدار مسـتقیم ایجـاد خواهد شـد.« 

  ایران ؛ تنها تولیدکننده واکسن سرطان دهانه رحم 
امیرحسـین عبدالغفـاری، مدیرعامـل شـرکت دانش بنیـان نویـان پژوهـان 

زیسـت دارو در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« بـا بیـان اینکـه برخـی آمارهـا نشـان 

می دهـد در سـال های اخیـر سـرطان دهانـه رحم در کشـور از رتبه پنجـم به رتبه 

دوم در شـیوع سـرطان ها رسـیده اسـت، می گویـد: »تحقیقـات بـرای دسـتیابی 

بـه دانـش فنـی واکسـن سـرطان دهانـه رحـم، توسـط 1۵ نفـر از دانشـجویان 

بیوتکنولـوژی دانشـگاه تهـران و حـدود 6 سـال پیـش آغـاز شـد. پـس از انجـام 

مطالعـات بالینـی کـه حـدود یـک سـال بـه طـول انجامیـد، اکنـون این واکسـن 

تولیـد و آمـاده عرضـه بـه بـازار شـده اسـت.« 

بـه گفتـه وی درحال حاضـر سـالانه 1۳۰ تـا 1۷۰ هـزار دوز از ایـن واکسـن در 

کشـور مصـرف می  شـود کـه بـا توجه به افزایـش تقاضا از یک سـو و وارداتی بودن 

ایـن واکسـن، عمومـا کمبـود آن، چالـش مهمـی در حـوزه واکسیناسـیون بـود. 

علاوه بـر ایـن، به دلیـل هزینـه قابل توجـه ایـن واکسـن، امـکان مصـرف آن بـرای 

اقشـار کم درآمـد فراهـم نبـود. ایـن درحالـی اسـت کـه دسـتیابی بـه دانش  فنی 

تولید واکسـن سـرطان دهانه رحم، تحول چشـمگیری را در حوزه واکسیناسیون 

کشـور ایجـاد می کند. 

وی بـا اشـاره بـه اینکـه درحال حاضـر تکنولـوژی تولیـد واکسـن سـرطان دهانـه 

رحـم تنهـا در اختیـار دو کشـور آمریکا و انگلسـتان اسـت، می گویـد: »تولید این 

واکسـن نیـز هماننـد تمـام تولیـدات دیگـر نیاز به مـواد اولیه ای دارد که بخشـی 

از آن وارداتـی اسـت امـا موضـوع مهم تـر در این راسـتا، تکنولوژی تولید واکسـن 

اسـت که خوشـبختانه صفر تا صد تکنولوژی تولید واکسـن سـرطان دهانه رحم 

در شـرکت نویان پژوهان زیسـت دارو انجام می شـود.« 

بـه گفتـه عبدالغفـاری، اکنـون تزریـق واکسـن سـرطان دهانـه رحـم در بیـش از 

6۰ کشـور دنیـا، جـزء برنامـه  واکسیناسـیون عمومـی و سراسـری اسـت که برای 

دختـران مورداسـتفاده قـرار می گیـرد. امـا از آنجـا کـه برنامه هـای تشـخیصی 

ایـن ویـروس، تحـت پوشـش بیمه در کشـور مـا عملی نیسـت و همچنین واردات 

واکسـن های سـرطان دهانه رحم در کشـور، هزینه های سرسام آور به همراه دارد، 

می تـوان گفـت کـه دسـتیابی بـه دانـش  فنـی این واکسـن علاوه بـر صرفه جویی 

ارزی قابل توجـه، هزینه  هـای درمـان و پیشـگیری از ایـن بیماری را نیز در کشـور 

کاهـش می دهد. 

  صرفه جویی ارزی 4 میلیون دلاری
جـواد گوهـری، مدیرعامل شـرکت تعاونی دانش بنیان توسـعه گیاهـان زراعی در 

گفت وگو »فرهیختگان« با اشاره به تولید بذر هیبرید چغندرقند که انحصار تولید 

آن در آسـیا در دسـت ایـران اسـت، می گویـد: »سـالانه حـدود ۲۵۰ تـا ۳۰۰ هـزار 

واحـد بـذر چغنـدر برای تولید چغندرقند مصرفی کارخانه ها در کشـور نیاز اسـت. 

تکنولـوژی تولیـد ایـن نـوع بذر تنها در دسـت کشـورهای اروپایی اسـت و سـالانه 

برای تامین نیاز کشور، حدود ۲۰ تا ۳۰ میلیون دلار ارز از کشور خارج می شود.« 

بـه گفتـه وی درحال حاضـر، تنهـا تولیدکننـده بـذر چغندرقنـد در ایـران، شـرکت 

دانش بنیـان توسـعه گیاهـان زراعـی اسـت کـه تـوان تامیـن 1۵ تـا ۲۰ درصد نیاز 

بـازار را دارد. ایـن میـزان تولیـد بذر چغندر قند در کشـور موجب صرفه جویی ارزی 

سـالانه حـدود چهـار میلیـون دلار شـده اسـت کـه با توسـعه خط تولیـد کنونی، تا 

سـال آینـده ایـن سـهم بـه ۵۰درصد افزایـش می یابد. 

گوهـری می افزایـد: »ارقـام تولیـدی بـذر چغندرقنـد در کشـور بـا نمونه  هـای 

مشـابه خارجـی کـه تاکنـون از طریـق واردات تامیـن می شـده، کامـلا قابل رقابت 

و مقایسـه اسـت و مـا معمـولا بـه زارعـان و کشـاورزان توصیـه می کنیـم تـا در کنـار 

بذرهـای خارجـی، بذرهـای تولیـد داخل را نیز کاشـته و محصـول آن را با محصول 

خارجـی مقایسـه کنند.« 

وی با اشـاره به تولید بذر سـبزی و صیفی در شـرکت تعاونی دانش بنیان توسـعه 

گیاهـان زراعـی ادامـه می دهـد: »درحال حاضـر حـدود 9۵ تـا 9۸درصـد از بـذر 

صیفـی کشـور، وارداتـی اسـت کـه سـالانه حـدود ۲۰۰ میلیـون دلار ارز از کشـور 

خارج می کند. به همین منظور و پس از انتشـار فراخوان معاونت علمی وفناوری 

ریاسـت جمهوری، طرحـی را ارائـه دادیـم کـه پـس از تصویـب آن، بـا یـک شـرکت 

بین المللـی قـراردادی منعقـد کردیـم. طبـق ایـن قرارداد ژن پلاسـمای بـذر خیار 

و گوجـه را از ایـن شـرکت بین المللـی خریـداری کـرده و تحقیقـات روی تولید بذر 

تجاری خیار و گوجه را آغاز کرده ایم و قرار است در سال های آینده، ارقام مشترک 

تولیدی وارد بازار داخلی و همچنین به کشـورهای دیگر ازجمله اوکراین، روسـیه، 

الجزایر و بسـیاری دیگر از کشـورها صادر شـود.« 

گوهـری درمـورد ویژگـی بـذر تولیدشـده می گویـد: »بـذر هیبریـدی از پیونـد دو 

گیـاه والـد کـه کامـلا بـا هـم تفـاوت دارنـد، بـه وجـود می آیـد. بذر هـای هیبریدی 

نسـبت بـه بذر هـای دیگـر برتـری کامـل دارنـد، زیـرا ترکیبـی از صفـات برگزیـده و 

مفیـد گیـاه والـد هسـتند. درواقـع بذر های هیبریـدی برای بهره منـدی از بهترین 

صفـات و ویژگی هـا از پیونـد دو یـا چنـد گیـاه ایجـاد می شـود.« 

به گفته وی تاکنون برای تولید بذر هیبرید چغندرقند معادل 1۲۰ میلیاردتومان 

سـرمایه گذاری بخـش خصوصـی و ۲۰ میلیاردتومـان از اعتبـارات دولتـی هزینـه 

شـده اسـت. مضاف بـر ایـن، بـرای تولیـد بـذر، بیـش از 1۷۰ نفـر اشـتغال ایجـاد 

شـده اسـت و هزاران زارع و کشـاورز نیز می توانند این بذر را با قیمت پایین تر و با 

همان کیفیت بذرهای خارجی تهیه و اسـتفاده کنند. وی معتقد اسـت تحریم  ها 

موجب شـد متخصصان ایرانی، برای رفع نیاز کشـور و قطع وابسـتگی به واردات، 

بـه تکنولوژی سـاخت بـذر هیبرید چغندرقند دسـت پیدا کنند. 

  حفاظت از منابع طبیعی با تولید کود فسفات
امـروزه بیوتکنولـوژی یکـی از ابزارهـای رفـع بسـیاری از نیازهـای بشـر و همچنین 

حل مشـکلات تغذیه ای، درمانی، بهداشـتی و زیسـت محیطی محسوب می شود 

کـه در سـال های اخیـر در عرصه هـای بسـیار متنوعـی ماننـد کشـاورزی، تغذیـه، 

مکمل  های غذایی، صنایع دارویی و... رشد چشمگیری داشته است. به طورکلی 

بـه هـر نـوع فعالیـت هوشـمندانه بشـر در بهبـود عرضـه محصـولات گوناگـون بـا 

اسـتفاده از موجودات زنده، بیوتکنولوژی یا زیسـت فناوری گفته می شـود. یکی از 

طرح های ملی که روز پنجشنبه از طریق ویدئوکنفرانس توسط ریاست جمهوری 

افتتاح شـد، خط تولید کودزیسـتی فسـفات )بایوفسـفات( بود. 

همایـون مـرادی، مدیرعامـل شـرکت فنـاوری زیسـتی طبیعت گـرا )بایـوران( در 

گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« در توضیـح تولیـد کودزیسـتی فسـفات بـه دسـت 

متخصصـان و پژوهشـگران ایرانـی می گویـد: »بـا تولیـد کودهـا و آفت کش هـا در 

جهان، تحول عظیمی در صنعت کشـاورزی ایجاد شـد اما اثرات مخرب کودهای 

شـیمیایی بر محیط زیسـت و سـلامت انسـان ها دانشمندان را به این فکر انداخت 

که راهکاری برای کاهش اثرات کودهای شیمیایی بیابند. بیوتکنولوژی، دانشی 

اسـت کـه ایـن راهـکار را در اختیـار دانشـمندان قرار داد. هر گیاه برای رشـدونمو، 

بـه سـه عنصـر یـا مـاده غذایـی به نام نیتروژن، فسـفات و پتاسـیم نیـاز دارد.« 

وی می افزایـد: »فسـفات یکـی از مهم تریـن عناصـر موردنیـاز رشـد گیـاه اسـت 

کـه از طریـق اسـتخراج از معـادن فسـفات بـه دسـت می آیـد. معادن فسـفات جزء 

معادنی اسـت که تجدید شـونده نیسـت و پس از برداشـت فسفات از آن، این ماده 

دوبـاره تولیـد نمی شـود. لـذا منابـع فسـفات در جهان بـا برداشـت های پیاپی، رو 

بـه اتمـام اسـت. ناگفتـه نمانـد کـه فسـفات غیـر از مصـارف کشـاورزی در صنایع 

دیگـری ماننـد صنایـع غذایـی نیـز کاربـرد دارد و همیـن امر ضـرورت محافظت از 

ایـن مـاده معدنـی را دوچنـدان می کند.« 

  مصرف فسفات به یک سوم رسید
 به گفته مرادی تاکنون 9۵درصد از کودهای فسفاته، شیمیایی بود اما ما با تولید 

میکروارگانیسم هایی که قابلیت تامین غذای موردنیاز گیاه را دارد به ترکیبی دست 

یافتیم که میزان فسفات معدنی موجود در آن به ۳۰درصد کاهش یافت. درواقع 

در ترکیب جدید، مقداری کود آلی و مابقی میکروارگانیسمی است که موجب 

جذب کامل فسفات به گیاه می شود. به این ترتیب توانستیم با این ترکیب مصرف 

فسفات را در کودهای گیاهی به یک سوم برسانیم. 

وی می گوید: »زمانی که کودهای فسفاته در زمین ریخته و سپس آبیاری می شد، 

فسفات موجود در خاک توسط آب شسته و به آب های پایین تر نفوذ می کرد و موجب 

آلودگی آب می شد. درحالی که میکروارگانیسم تولیدشده موجب می شود تا فسفات 

موجود در کود به صورت کامل جذب گیاه شده و درنتیجه آلودگی زیست محیطی 

به همراه نداشته باشد.« 

مدیرعامل شرکت فناوری زیستی طبیعت گرا می  افزاید: »میکروارگانیسم  ها 

موجودات ریزمیکروسکوپی هستند که طول آنها کمتر از یک میلی متر است و با 

چشم غیرمسلح دیده نمی شوند. خوشبختانه در این زمینه توانایی متخصصان و 

دانشمندان کشور هم تراز توانمندی متخصصان خارجی است و دانش کافی برای 

تولید این میکروارگانیسم   ها در کشور وجود دارد.« 

وی با اشاره به نیاز سالانه کشور به کود فسفات می گوید: »درحال حاضر سالانه 

حدود ۲/۵ میلیون تن کود در کشور مصرف می شود که پیش از این 9۵درصد از 

این کود، فسفات شیمیایی بود و اکنون این رقم به یک سوم کاهش یافته است. 

بنابراین با توجه به اینکه میزان تولید گندم در کشور 1۵ میلیون تن است، با استفاده 

از کود فسفات امکان افزایش تولید تا 1۵درصد وجود دارد. درواقع دو میلیون و 

۵۰ هزار تن گندم به تولید سالانه کشور افزود می شود.« 

به گفته وی تاکنون سالانه ۴۰۰ هزار تن کود از خارج کشور وارد می شد و معادل 

۴۰۰ میلیون دلار ارزبری داشت. اما اکنون با تولید ۲۰۰ هزار تن کود در داخل 

کشور، واردات به نصف کاهش می یابد و ۲۰۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی 

به همراه دارد. از طرف دیگر حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ کارخانه تعطیل یا نیمه تعطیل در 

کشور وجود دارد که با گسترش خط تولید کود فسفات، امکان احیای دوباره این 

کارخانه  ها نیز فراهم می شود. نکته قابل توجه دیگر اینکه تولید هر ۵۰۰ تن کود 

فسفات یک شغل مستقیم ایجاد می کند، درنتیجه تولید ۲۰۰ هزار تن کود، ۴۰۰ 

هزار شغل ایجاد خواهد کرد. 

  تولید 90 قلم داروی اولویت دار
علمی وفنـاوری  معاونـت  اطـلاع  و  ارتباطـات  مرکـز  رئیـس  پرویزکرمـی، 

ریاسـت جمهوری نیـز در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« می گویـد: »تاکنـون برنامه 

تولیـد 1۳۵ قلـم داروی اولویـت دار بـا شـاخص ارزبـری در سـتاد زیسـت فناوری 

معاونت علمی وفناوری تدوین شـده اسـت که بخشـی از این طرح های تولیدی 

قـرارداد شـده اند. خروجـی ایـن فعالیـت تولیـد ۴۵ محصـول بـا کاهـش ارزبری 

6۰ میلیـون دلار در سـال اول اسـت.«  بـه گفتـه وی برنامـه تولیـد 9۰ قلم داروی 

اولویت دار با بیشـترین میزان ارزبری شـامل ۲۰ داروی بیولوژیک، واکسـن های 

دامی و انسـانی، ۴9 داروی نهایی شـیمیایی و ۲1 ماده اولیه و موثره دارویی با 

مجمـوع ارزبـری ۴11 میلیـون دلاری تدویـن شـده و تـا سـه سـال آینـده کاهش 

11۰ میلیـون دلاری ارزبـری ایـن محصـولات، هدف گذاری شـده اسـت. کرمی 

می افزایـد: »سـاخت و تولیـد واکسـن سـرطان دهانـه رحـم-HPV مشـابه با برند 

خارجـی ایـن محصـول اسـت و از امـروز صددرصـد نیـاز کشـور به این واکسـن با 

همـت و توانمنـدی نیـروی متخصـص در داخـل تامین می شـود. میـزان ارزبری 

ایـن واکسـن ۵/۴میلیـون دلار اسـت و بـا ایـن اقـدام از خروج این رقـم جلوگیری 

می شـود. بـرای ایـن پـروژه بخـش خصوصـی 1۲۰ میلیـارد ریال سـرمایه گذاری 

کـرد و 1۴۵ میلیـارد ریـال اعتبـار دولتـی بـه آن تعلـق گرفت.«
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@دانشگاه f a r h i k h t e g a n d a i l y

زهرا فریدزادگان
روزنامهنگار

وزارت علوم به نحوه جذب دانشجو در دانشگاه فرهنگیان ورود نمی کند

منصور غلامی در گفت وگو با خانه ملت با بیان اینکه امروز شاهد هستیم داوطلبان نخبه و شایسته ای برای حضور در دانشگاه 

فرهنگیان اعلام آمادگی می کنند، اظهار کرد: »بر همین مبنا نیاز است اساتید توانمند بیشتری در دانشگاه فرهنگیان حضور یابند.«

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری افزود: »باید به سرعت با اضافه کردن هیات علمی جدید، این دانشگاه را تقویت کرد؛ البته این 

به معنای ضعف اساتید فعلی که تجارب بالایی دارند، نیست ولی ضرورت دارد که این دانشگاه تقویت شود.«

وی با تاکید بر اینکه باید از ظرفیت ماده )۲۸( اساسنامه دانشگاه فرهنگیان بیشتر بهره برد، گفت: »اکثر افرادی که از محل 

ماده )۲۸( جذب می شوند، از دانشگاه های برتر کشور هستند که دارای مدارک لیسانس به بالا بوده و پس از یک دوره یک ساله 

آماده تدریس در مدارس می شوند.«

غلامی اضافه کرد: »باتوجه به هزینه کمتر استفاده از ماده )۲۸( اساسنامه دانشگاه فرهنگیان، اما درحال حاضر رغبت کمتری 

برای استفاده از این ماده وجود دارد و این در حالی است که برای جذب داوطلبان تعهد چهارساله، باید مدت زمان بیشتری 

را صرف کرد.«

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تصریح کرد: »در این زمینه وزارت علوم وظیفه کنترل و نظارت را دارد و در حوزه اجرا ورود نمی کند 

و وظیفه اجرا با وزارت آموزش وپرورش است.«

مبلغ کار دانشجویی پرستاری باید افزایش یابد

سیما سادات لاری، معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت درخصوص گلایه دانشجویان 

پرستاری با بیان اینکه کار دانشجویان پرستاری معضلی جدی است، گفت: »دانشجویان 

در دانشگاه های علوم پزشکی بر سر رقم کار دانشجویی پرستاری مشکل دارند؛ به این معنا 

که نباید مبلغ کار دانشجویی فرهنگی در هر ساعت پنج هزار و ۵۰۰ تومان باشد و جالب 

اینکه کار دانشجویی پرستاری نیز همین عدد است. این عدد براساس نوع و اهمیت کار 

پرستاران در مواجهه با سلامت مردم رقم مناسبی نیست و باید اختلاف قابل توجهی پیدا کند.«

معاون وزیر بهداشت اضافه کرد: »از سوی معاون پرستاری وزارت بهداشت در این خصوص 

درخواست داده شده و ما نیز به استناد این پیگیری، نامه داده ایم که باید رقم کار دانشجویی 

فرهنگی که به عنوان مثال دانشجو در فضای کتابخانه دانشگاه خود درحال فعالیت است 

با کار دانشجوی پرستاری که بر بالین بیمار حضور دارد، تفاوت داشته باشد. البته باید 

گفت در مدت شیوع کرونا حدود هزار ساعت در بخش های کرونایی از کار دانشجویی 

پرستاری بهره گرفته شده است.«

برخورد با موسسات غیرمجاز آموزش عالی نیازمند هماهنگی دستگاه ها

فرزانه شمیرانی در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: »وزارت علوم با تعداد زیادی از ۲۰۰ موسسه آموزش عالی که غیرمجاز 

بودند، برخوردهایی شامل پلمب و ابطال گواهی های صادرشده ازسوی موسسه های یادشده انجام داده است. با 

اطلاع رسانی های صورت گرفته، مردم برای استعلام از موسسه های مجاز آموزش عالی به وزارت علوم مراجعه می کنند.«

مدیرکل دفتر آموزش عالی غیردولتی وزارت علوم درباره هزینه هایی که این دانشجویان در موسسه های غیرمجاز 

کرده اند، تاکید کرد: »فرد باید به صورت خصوصی از آن موسسه شکایت کند و این مسأله ارتباطی با وزارت علوم ندارد.«

شمیرانی با بیان اینکه وزارت علوم برنامه جدی و مدونی برای شناسایی موسسه های غیرمجاز آموزش عالی دارد و 

تا روز آخر فعالیت این برنامه پیگیری می شود، اظهار داشت: »در این زمینه پای منافع ملی درگیر است و مطمئن 

هستم دولت بعدی هم این موضوع را پیگیری می کند؛ این موضوع سیاسی نیست، بلکه حیثیت آموزش عالی 

است و هر دولتی آن را پیگیری می کند.«وی با اشاره به گستردگی تعداد مراکز آموزش عالی آزاد تاکید کرد: »همه 

این مراکز زیر نظر وزارت علوم نیستند؛ بلکه تعدادی از آنها زیر نظر برخی دیگر از وزارتخانه ها فعالیت می کنند، 

اما این مساله نیاز به هماهنگی بین تمام دستگاه ها دارد و باید فهرست موسسات مجاز خود را اعلام کرده و در 

سایت خود اطلاع رسانی کنند.«


